
ပညာအလင္းပြင့္ျမန္မာသုေတသနေဖာင္ေဒးရွင္းမွ စုစည္းတင္ျပသည္။

ေမ့အသံ
အတြဲ(၂)၊ အမွတ္-၈ ဇန္န၀ါရီ ၈ ရက္၊ ၂ဝ၂၀လစဥ္သတင္းလႊာ

ဒီဇင္ဘာ ၁၀၊ ၂၀၁၉

လူ႔အဖြဲ႔အစည္းအတြင္းက က်ား-မ 
ဆိုင္ရာ ခြဲျခားဆက္ဆံမႈမ်ားႏွင့္ပတ္သက္၍ 
ႀကိဳးစားလုပ္ေဆာင္ေနသူ မ်ားစြာရွိသည့္ 
အနက္ အႏုသုေတသနနည္းျဖင့္ ေဖာ္ထုတ္ 
ေနသူမ်ားလည္း ရွိေနသည္။

အႏုသုေတသနဆုိသည္မွာ အႏုပညာ 
ႏွင့္ သုေတသနကိုေပါင္းစပ္၍ လူထုႏွင့္ 
အနီးစပ္ဆံုးေရာက္ေစရန္ ရည္ရြယ္လုပ္ 
ေဆာင္ျခင္းျဖစ္သည္။ အႏုသုေတသနႏွင့္ 
ပတ္သက္၍ ျပည္သူအၾကား ပိုၿပီးရင္းႏွီး 
ကြၽမ္းဝင္ၿပီး သုေတသနေတြ႔ရွိခ်က္မ်ားကို 
သိျမင္အသံုးခ်တတ္ေစရန္ ရည္ရြယ္၍ 
''အႏုသုေတသနပြေဲတာ္""ကုိ ပညာအလင္းပြင့္ 
ျမန္မာသုေတသနေဖာင္ေဒးရွင္း (EMReF) 
မွ ႏိုဝင္ဘာလ (၃၀) ရက္ေန႔မွ ဒီဇင္ဘာလ 
(၃) ရက္ေန႔ထိ ရန္ကုန္ၿမိဳ႕၊ ဝန္ႀကီးမ်ား႐ုံးတြင္ 

ျပဳလုပ္ခဲ့သည္။ ၎ပြဲေတာ္တြင္ စကားဝိုင္း 
ေဆြးေႏြးပြဲမ်ား၊ အႏုသုေတသနဆိုင္ရာ အႏု
ပညာျပခန္းမ်ားႏွင့္႐ုပ္ရွင္မ်ား ထည့္သြင္း 
ျပသခဲ့ၿပီး က်ား-မခြဲျခားဆက္ဆံျခင္းႏွင့္ 
ပတ္သက္သည့္ စကားဝိုင္းေဆြးေႏြးပြဲမ်ား 
လည္း ပါဝင္ခဲ့သည္။

က်ား-မခြဲျခားဆက္ဆံျခင္း ဆိုရာတြင္ 
ျမန္မာ့ဓေလ႔ထံုးစံအရ အယူသည္းမႈမ်ားစြာ 
လည္း ပါဝင္ေနသည္။  ထမီႏွင့္ပတ္သက္ 
သည့္ အယူသည္းမႈမ်ားစြာလည္းရိွၿပီး လက္ရိွ 
တြင္ ယင္းအယူအဆ၏ ေျပာင္းလဲလာမႈ
အေျခအေနမွန္ကိုသိရွိရန္ ပန္းခ်ီထိန္လင္း 
သည္ ''ထမီကိစၥ""ေခါင္းစဥ္ျဖင့္ ပန္းခ်ီကား 
မ်ား ေရးဆြဲခဲ့သည္။ ၎သည္ က်ား-မခြဲျခား 
သည့္ကိစၥကို လူမႈျပႆနာ (Social Issue) 
တစ္ခုအေနႏွင့္ ျမင္သူတစ္ဦးျဖစ္သည္။

ပန္းခ်ီထိန္လင္းက ''ဒီလုိခြျဲခားတ့ဲ Issue 
က ႏိုင္ငံေရးနဲ႔ဆက္စပ္တယ္လို႔ ကြၽန္ေတာ္ 

ျမင္တယ္။ အမ်ဳိးသမီးတစ္ေယာက္က 
ဘယ္လိုလုပ္ ႏိုင္ငံကိုဦးေဆာင္ႏိုင္မွာလဲဆို
တဲ့ ဝါဒျဖန္႔ခ်ိေရးေတြ သတင္းစာထဲမွာ ေရး 
သားတာကို လူေတြဟာ ေန႔စဥ္နဲ႔အမွ် ဖတ္ 
ေနခဲ့ရတယ္။ ၿပီးေတာ့ ၂၀၁၅ တုန္းက ျဖစ္ခဲ့ 
တဲ့ကိစၥတစ္ခုက ေဖ့စ္ဘြတ္သံုးစြဲသူတစ္ 
ေယာက္က ႏိုင္ငံရဲ႕ေခါင္းေဆာင္ ေဒၚေအာင္ 
ဆန္းစုၾကည္ရဲ႕ထမီနဲ႔ ႏႈင္ိးယွဥ္ျပခ့ဲတ့ဲအတြက္ 
ေစာ္ကားတယ္ဆိုၿပီး တရားစြဲေထာင္ခ်ခဲ့ 
တယ္။ ထမီဆိုတာ နိမ့္က်တယ္လုိ႔ စြဲထားတဲ့ 
အစြဲရွိတဲ့အတြက္ ဒီအစြဲကေန ဆက္ၿပီး 
ေတာ့ ေထာင္က်တဲ့ထိ ျဖစ္သြားတယ္။ 
အဲ့ေတာ့ ကြၽန္ေတာ္တို႔ရဲ႕ ႏိုင္ငံေရးဘဝထဲ 
မွာကို လာၿပီးေတာ့ ဆက္စပ္ေနတာ""ဟု 
ဆိုသည္။

အႏုသုေတသနပြဲေတာ္တြင္ က်ား-မ 
ဆိုင္ရာ ခြဲျခားဆက္ဆံမႈမ်ားႏွင့္ပတ္သက္၍ 
ပန္းခ်ီ၊ ကာတြန္း၊ ဓာတ္ပံုစသည့္ နည္းလမ္း 

က်ား-မဆိုင္ရာ ခြဲျခားဆက္ဆံျခင္းကို 
အႏုသုေတသနနည္းျဖင့္ ေဖာ္ထုတ္

ဓာတ္ပုံ- ေရႊေလး
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ဤသတင္းလႊာကို ကမ ၻာလံုးဆိုင္ရာဖြံ႕ၿဖိဳးတိုးတက္ေရးစိန္ေခၚမႈမ်ား အေျဖရွာရန္အတြက္ အဖြဲ႕အစည္းမ်ားႏွင့္ သုေတသီမ်ားအတြက္ ေငြေၾကးေထာက္ပံ့ေပးေန 
သည့္ ကေနဒါအျပည္ျပည္ဆိုင္ရာဖြံ႕ၿဖိဳးေရးသုေတသနစင္တာ (IDRC)ႏွင့္ Global Affairs Canada တို႔မွ ေထာက္ပံ့ေပးျခင္းျဖစ္သည္။ ယခုသတင္းစာတြင္ 
ပါဝင္ေသာ အေၾကာင္းအရာမ်ားကို မည္သည့္အဖြဲ႕အစည္းမဆို လြတ္လပ္စြာမွ်ေဝႏိုင္သည္။ 
သတင္းလႊာကို အခမဲ့ရယူႏုိင္ရန္ shweshwe.kyinhlaingg@gmail.com သို႔ ဆက္သြယ္ႏုိင္ပါသည္။

မ်ားျဖင့္ ေဖာ္ထုတ္ျပသခဲ့ၾကၿပီး ႐ုပ္ရွင္ 
ျဖင့္ ေဖာ္ျပခဲ့သူမ်ားလည္း ရွိသည္။ 
ျမစ္ႀကီးနားသတင္းဂ်ာနယ္မွ အယ္ဒီတာခ်ဳ ပ္ 
Seng Mai Maran သည္ ကခ်င္ျပည္နယ္ရွိ 
မူးယစ္ေဆးသုံးစြသူဲအမ်ဳးိသမီးမ်ား၏ ဘဝမ်ား 
အေၾကာင္း ႐ုိက္ကူးထားသည့္ ''No Country 
for Women"" ဟူသည့္ Documentary 
႐ုပ္ရွင္ကားကို ပြဲေတာ္တြင္ ျပသခဲ့သည္။ 

Seng Mai Maran က ''မီဒီယာသမား 
ေတြကလည္း ရွာေဖြစုေဆာင္းထားတဲ့ 
အခ်က္အလက္ေတြအရ မွန္ကန္တဲ့ သုေတ 
သနအခ်က္အလက္ေတြကို ျပည္သူေတြဆီ 
ေရာက္ေအာင္ ႀကိဳးစားရတာေပါ့ေနာ္။  ဒီလို 
ႀကိဳးစားတဲ့အခ်ိန္မွာလည္း ျပည္သူေတြက 
လက္ခံလာေအာင္၊ ၾကည့္ခ်င္လာေအာင္ 
အႏုပညာနဲ႔ေပါင္းစပ္ၿပီး တင္ဆက္တဲ့အပိုင္း 
ေတြ လုပ္ပါတယ္"" ဟု ဆိုသည္။ 

၎၏႐ုပ္ရွင္ကားတြင္ ကခ်င္ျပည္နယ္ရွိ 
မူးယစ္ေဆးဝါးတုိက္ဖ်က္ေရးႏွင့္ ျပန္လည္ 
ထူေထာင္ေရးစခန္းတြင္ အမ်ဳိးသားမ်ားကို 
သာ လက္ခံသည့္အတြက္ မူးယစ္စြဲသူအမ်ဳိး 
သမီးမ်ား၏ဘဝသည္ ေထာင္ထဲတြင္ပဲ 
ကုန္ဆံုးေနသည့္အေၾကာင္း တင္ဆက္ထား 
သည္။

၂၀၁၀ ခုႏွစ္တည္းက ျမန္မာႏိုင္ငံတြင္ 
သုေတသနျပဳလုပ္ေနသူ တစ္ဦးျဖစ္သူ  
Hilary Faxon ကေတာ့ ေတာရြာမ်ားတြင္ 

ေနထုိင္သည့္ အမ်ဳးိသမီးလယ္သမားေတာင္သူ 
မ်ား၏ ဘဝေျပာင္းလဲလာပံုကို စိတ္ဝင္စား 
သည့္အတြက္ ထုိသူမ်ားႏွင့္ ဓာတ္ပံု႐ိုက္ 
သည့္ အစီအစဥ္တစ္ခု ျပဳလုပ္ခဲ့သည္။ 
ထိုဓာတ္ပံုမ်ားကို အႏုသုေတသနပြဲေတာ္ 
တြင္ ''ပံုတူ/ အေနအထား/ လက္မႈပညာ 
(Portrait/ Positin/ Craft)"" ဟူသည့္ 
ေခါင္းစဥ္ျဖင့္ ျပသခဲ့သည္။

Hilary Faxon က ''ဆာေဗးေမးခြန္း 
ေတြမွာဆိုရင္ အမ်ဳိးသမီးေတြရဲ႕ပါဝင္မႈကို 
မေတြ႕ရသေလာက္နည္းပါတယ္။ ဒါေပမယ့္ 
အမ်ိဳးသမီးေတြကို ဓာတ္ပံု႐ိုက္ခိုင္း၊ ေျပာ 
ခုိင္းတဲ့ photo voice လုပ္တဲ့အခါက်ေတာ့ 
သူတို႔ဟာ တကယ္ပဲ အလုပ္ေတြအမ်ားႀကီး
လုပ္ရတယ္ဆုိတာကို ေတြ႕ခဲ့ရတယ္။ အဲ့လို 

မ်ဳိး tools ႏွစ္ခုကိုလုပ္တဲ့အခါ ေတြ႕ရွိခ်က္ 
က ကြာျခားခဲ့ပါတယ္""ဟု ဆိုသည္။ 

ယင္းသို႔ျဖင့္ က်ား-မခြဲျခားဆက္ဆံျခင္း 
အေပၚ အႏုပညာႏွင့္သုေတသနေပါင္းစပ္ 
ကာ ''အႏုသုေတသန""နည္းျဖင့္ ဖန္တီးသူ 
မ်ားသည္လည္း လူ႔အဖြဲ႔အစည္း၏အေျခ 
အေနမွန္ကို သိရွိေဖာ္ထုတ္ရန္ ႀကိဳးစားေန 
ၾကသည္။ 

အႏုသုေတသနပြဲေတာ္တြင္ ႏိုင္ငံေရး 
တြင္ အမ်ဳိးသမီးမ်ား ပါဝင္မႈအားနည္းရ 
သည့္ အေၾကာင္းရင္း၊ ပါဝင္ရန္ အဟန္႔ 
အတားႏွင့္ စိန္ေခၚမႈမ်ားႏွင့္ပတ္သက္သည့္ 
သုေတသနေတြ႔ရွိခ်က္မ်ားကို အေျခခံ၍ 
ေရးဆြဲထားသည့္ သ႐ုပ္ေဖာ္ပံုမ်ားကိုလည္း 
ထည့္သြင္းျပသခဲ့သည္။                      ေရႊေလး

ဓာတ္ပုံ- စည္သူ
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www.facebook.com/emrefmyanmarwww.emref.org၀၉-၄၂၀၀၀၆၁၁၃ info@emref.org

ေအာက္တိုဘာ ၂၅၊ ၂၀၁၉

၂၀၂၀ ႏွစ္ကုန္ပိုင္းတြင္ ျပဳလုပ္ဖြယ္ရွိ 
သည့္ အေထြေထြေရြးေကာက္ပြဲအတြက္ 
ႏိုင္ငံေရးပါတီမ်ား၏ ေရြးေကာက္ပြဲအႀကိဳ 
လႈပ္လႈပ္ရွားရွားအသံမ်ား ေအာက္တိုဘာ 
လပိုင္းအတြင္းက ထြက္ေပၚလာသည္။ 
လာမည့္ေရြးေကာက္ပြဲအတြက္ ပါတီသစ္ 
မ်ား တိုးပြားလာသလို ပါတီႀကီးမ်ားကို 
ယွဥ္ၿပိဳင္ႏိုင္ရန္ တိုင္းရင္းသားပါတီမ်ားက 
လည္း ႀကိဳတင္ျပင္ဆင္မႈမ်ား လုပ္ေဆာင္ 
လာၾကသည္။ ထိုအထဲတြင္ တိုင္းရင္းသား 
ပါတီတခ်ဳိ႕က အမ်ဳိးသမီးႏွင့္လူငယ္မ်ားကို 
ဦးစားေပးကာ ေရြးခ်ယ္ယွဥ္ၿပိဳင္ၾကမည့္ 
အေနအထားတြင္ ရွိေနသည္။ 

ရွမ္းျပည္နယ္အတြင္းရွိ အင္အားႀကီး 
ပါတီႀကီးမ်ားျဖစ္သည့္ ရွမ္းတိုင္းရင္းသား 
မ်ား ဒီမိုကေရစီအဖြဲ႕ခ်ဳပ္ (SNLD) ႏွင့္ 
ရွမ္းတိုင္းရင္းသားမ်ား ဒီမိုကရက္တစ္ပါတီ 
(SNDP) တို႔သည္ လာမည့္ေရြးေကာက္ပြဲ 
တြင္ အမ်ဳိးသမီးႏွင့္လူငယ္မ်ားကို ဦးစားေပး 
ယွဥ္ၿပိဳင္ေစမည္ဟု ယခုလအတြင္း ထုတ္ 
ေဖာ္ေျပာၾကားခဲ့သည္။  ရွမ္းတိုင္းရင္းသား 
မ်ား ဒီမိုကေရစီအဖြဲ႕ခ်ဳပ္ (SNLD) က ကိုယ္ 
စားလွယ္ေလာင္းေရြးခ်ယ္ရာတြင္ အမ်ဳိး 
သမီးႏွင့္လူငယ္ ၃၀ ရာခိုင္ႏႈန္း ပါဝင္ရန္ 
မူဝါဒခ်မွတ္ထားသည္ဟု ဆိုသည္။ 

က်ားျဖဴပါတီဟု လူသိမ်ားသည့္ ရွမ္း 
တုိင္းရင္းသားမ်ား ဒီမုိကရက္တစ္ပါတီ (SNDP) 
ကေတာ့ အမ်ဳိးသမီးမ်ားႏွင့္ လူငယ္မ်ားကို 
ဦးစားေပးကာ ၄၅ ရာခိုင္ႏႈန္းထိ ေရြးခ်ယ္ 
ယွဥ္ၿပိဳင္သြားမည္ဟု သတင္းမီဒီယာကို 
ေျပာဆိုထားသည္။ အမ်ဳိးသမီးမ်ားကို 
ျမန္မာ့ႏိုင္ငံေရးထဲတြင္ ပါဝင္ေစခ်င္ၿပီး 
လူငယ္မ်ားကိုလည္း ေနရာတစ္ခု ရေစခ်င္ 
သည္ဟု ပါတီတာဝန္ရွိသူက သတင္းမီဒီယာ 
မ်ားကို ဆိုသည္။ 

ခ်င္းအမ်ဳိးသား ဒီမိုကေရစီအဖြဲ႕ခ်ဳပ္ 
(CNLD) ကလည္း အမ်ဳိးသမီး (၃၀) ရာခိုင္ 
ႏႈန္းပါဝင္ရန္ မူဝါဒခ်မွတ္ထားသည္ဟု သိရ 
သည္။ ခ်င္းအမ်ဳိးသားဒီမိုကေရစီအဖြဲ႕ခ်ဳပ္ 
(CNLD) သည္ ခ်င္းပါတီ (၃) ခုျဖစ္သည့့္ 
ခ်င္းအမ်ဳိးသားဒီမိုကရက္တစ္ပါတီ၊ ခ်င္း 
တိုးတက္ေရးပါတီႏွင့္ ခ်င္း ဒီမိုကေရစီအဖြဲ႕ 
ခ်ဳပ္ပါတီမ်ား ပူးေပါင္းထားျခင္းျဖစ္သည္။ 
ထိုသို႔ေျပာဆိုခ်က္မ်ားအရ တိုင္းရင္းသား 
ပါတီအခ်ိဳ႕သည္ ေလာ္ခီလာညီလာခံတြင္ 
သေဘာတူခဲ့ၾကသည့္ အမ်ဳိးသမီး (၃၀)
ရာခိုင္ႏႈန္းပါဝင္မႈကို လက္ေတြ႕အေကာင္ 
အထည္ေဖာ္ကာ အမ်ဳိးသမီးမ်ား၏အခန္း 
က႑ကို ျမႇင့္တင္မည့္အေနအထားတြင္ ရွိ 
ေန သည္။ 

ေရြးေကာက္ပြဲဆိုင္ရာ ျပည္သူ႔လႈပ္ရွားမႈ 
အဖြဲ႔ (People's Alliance for Credible 
Elections- PACE) ၏ ''၂၀၂၀ ခုႏွစ္ 
အတြက္ ႏိုင္ငံသားမ်ား၏ ႏိုင္ငံေရးေမွ်ာ္မွန္း 
ခ်က္"" စစ္တမ္းတြင္ ကိုယ္စားလွယ္ေလာင္း 
အႀကိဳက္ႏွင့္ ႏိုင္ငံေရးပါတီဟူသည့္ ေလ့ 
လာခ်က္လည္း ပါဝင္ခဲ့သည္။ ထိုေလ့လာ 
ခ်က္တြင္ ပါဝင္သည့္ေမးခြန္းတစ္ခုျဖစ္သည့္  

''ေထာက္ခံသည့္ပါတီက အမ်ဳိးသမီးတစ္ဦး 
ကို ကိုယ္စားလွယ္ေလာင္းအျဖစ္ အမည္ 
စာရင္းတင္သြင္းခဲ့ပါက မဲေပးမလား၊ မေပး 
ဘူးလား""ဟူသည့္ ေမးခြန္းကို မဲေပးမည္ဟု 
ေျဖသည့္ရာခိုင္ႏႈန္းက ၇၀ ရာခိုင္ႏႈန္းခန္႔ 
ရွိခဲ့သည္ဟု  PACE ၏ အမႈေဆာင္ဒါ႐ိုက္ 
တာ ဦးစိုင္းရဲေက်ာ္စြာျမင့္ ''အမ်ဳိးသမီးမ်ား 
ႏွင့္ ေရြးေကာက္ပြဲႏိုင္ငံေရး"" (ျမန္မာ့ေႏြဦး 
စကားဝိုင္း)တြင္ ေျပာၾကားခဲ့သည္။

၎က ''အမ်ဳိးသမီးေတြကို ေထာက္ပံ့ 
ခ်င္တဲ့ရာခိုင္ႏႈန္းက တစ္ႏိုင္ငံလံုးအတိုင္း 
အတာနဲ႔ဆိုရင္ ႀကီးႀကီးမားမားကို ရွိေနၿပီ။ 
ႏိုင္ငံေရးပါတီေတြအတြက္ ဒါက အားတက္ 
စရာပဲ""ဟု ဆိုသည္။

၂၀၁၅ အေထြေထြေရြးေကာက္ပြဲတြင္ 
လႊတ္ေတာ္ကိုယ္စားလွယ္ေလာင္း ၆၀၈၃ 
ဦး ယွဥ္ၿပိဳင္ခဲ့ၿပီး ထိုအထဲတြင္ အမ်ဳိးသမီး 
ကိုယ္စားလွယ္ေလာင္း ၈၀၀ ဦး ပါဝင္ခဲ့ 
သည္။ ၎ေရြးေကာက္ပြဲတြင္ ျပည္ေထာင္စု 
အဆင့္၊ တိုင္းေဒသႀကီးႏွင့္ ျပည္နယ္လႊတ္ 
ေတာ္အဆင့္မ်ားတြင္ အမ်ဳိးသမီးလႊတ္ေတာ္ 
ကိုယ္စားလွယ္ ၁၅၁ ဦး ရွိခဲ့သည္ဟု သိရ 
သည္။                                                ေရႊေလး

၂၀၂၀ေရြးေကာက္ပြဲတြင္ တိုင္းရင္းသားပါတီတခ်ဳိ႕
အမ်ဳိးသမီးႏွင့္ လူငယ္ကိုယ္စားလွယ္ေလာင္းမ်ားကို 
ဦးစားေပးေရြးခ်ယ္ ယွဥ္ၿပိဳင္ေစမည္
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4 အတြဲ(၂)၊ အမွတ္-၈ သတင္း

ႏိုဝင္ဘာ ၂၅၊ ၂၀၁၉

အမ်ဳိးသမီးအၾကမ္းဖက္မႈဆိုင္ရာ ျပႆနာမ်ားကို လြတ္လပ္ၿပီး 
ဘက္မလိုက္ေသာ တရားမွ်တမႈရွိသည့္ တရားစီရင္ေရးရရွိေစရန္ 
အတြက္ ထိထိေရာက္ေရာက္အေရးယူမႈမ်ား ျပဳလုပ္ေပးရန္ အမ်ဳိး 
သမီးမ်ားအဖြဲ႕ခ်ဳပ္(ျမန္မာႏိုင္ငံ)က ေတာင္းဆိုလိုက္သည္။

ႏိုဝင္ဘာလ (၂၅) ရက္ေန႔တြင္ က်ေရာက္သည့္ ႏိုင္ငံတကာ 
အမ်ဳိးသမီးမ်ားအေပၚ အၾကမ္းဖက္မႈပေပ်ာက္ေရးေန႔ အထိမ္းအမွတ္
ထုတ္ျပန္ေၾကညာခ်က္တြင္ ယင္းသို႔ေတာင္းဆိုခဲ့ျခင္းျဖစ္သည္။ 
အမ်ဳိးသမီးမ်ားအေပၚ လိင္ပိုင္းဆိုင္ရာ အၾကမ္းဖက္မႈမ်ားသည္ 
မ်ားျပားေနၿပီး အမ်ဳိးသမီးမ်ားအဖြဲ႕ခ်ဳပ္ (ျမန္မာႏိုင္ငံ)၏ မွတ္တမ္းအရ 
၂၀၁၈-၂၀၁၉ ခုႏွစ္တြင္ စုစုေပါင္း (၂၃၈)မႈရွိၿပီး တရားမွ်တမႈမရရွိဘဲ 
ကင္းလြတ္ခြင့္ျဖင့္ လိင္ပိုင္းဆိုင္ရာအၾကမ္းဖက္မႈမ်ား ရွိေနသည္ဟု 
ဆိုသည္။ ထို႔ေၾကာင့္ အၾကမ္းဖက္က်ဴးလြန္ခံရသူ အမ်ဳိးသမီးမ်ား 
အတြက္ တရားမွ်တမႈ ေဆာင္ၾကဥ္းေပးႏိုင္ရန္ အလွမ္းကြာေဝးေနၿပီး 
အၾကမ္းဖက္မႈမ်ား ဆက္လက္ျဖစ္ေပၚေစရန္ အားေပးရာေရာက္ေစ 

သည္ဟု သိရသည္။ 
ဥပေဒတစ္ရပ္အျဖစ္ ျပ႒ာန္းရန္ ေႏွာင့္ေႏွးၾကန္႔ၾကာေနသည့္ 

အမ်ဳိးသမီးမ်ားအေပၚ အၾကမ္းဖက္မႈတားဆီးကာကြယ္ေပးေရး 
ဥပေဒမူၾကမ္း (PoVAW Bill)၏ လက္ရွိျပင္ဆင္ထားသည္မ်ားမွာ 
လည္း အမ်ဳိးသမီးမ်ားအား နည္းမ်ိဳးစံုျဖင့္ အၾကမ္းဖက္မႈမ်ားမွ အမွန္ 
တကယ္ တားဆီးကာကြယ္မေပးႏိုင္သည့္ အေနအထားတြင္ရွိသည္ 
ဟု ယင္းသတင္းထုတ္ျပန္ခ်က္တြင္ သံုးသပ္ထားသည္။ အထူးသျဖင့္ 
ပဋိပကၡေဒသတြင္းရွိ အမ်ဳိးသမီးမ်ား၏အသံ၊ စိုးရိမ္မႈမ်ားအား ထည့္ 
သြင္းစဥ္းစား ထားျခင္းမရွိဟုသိရသည္။

ယင္းထုတ္ျပန္ေၾကညာခ်က္တြင္ စစ္ပဋိပကၡတြင္းျဖစ္ပြားေန 
ေသာ အၾကမ္းဖက္မႈအေျခအေနမ်ားကို တရားမွ်တမႈရရွိေစရန္ႏွင့္ 
ျပစ္ဒဏ္ကင္းလြတ္ခြင့္မ်ား ရပ္တန္႔ေပးရန္၊ ဥပေဒမ်ားကို ျပန္လည္ 
ျပင္ဆင္ျဖည့္စြက္ၿပီး ျမန္မာျပည္တြင္းတြင္ေနထိုင္ေနေသာ အမ်ဳိး 
သမီးမ်ားအားလံုးအတြက္ အကာအကြယ္ေပးႏိုင္သည့္ ဥပေဒမ်ား 
ျပ႒ာန္းရန္စသည့္ ေတာင္းဆိုခ်က္မ်ားကိုလည္း တိုက္တြန္းေတာင္း 
ဆိုထားသည္။                                                                         ေရႊေလး

အမ်ဳိးသမီးအၾကမ္းဖက္မႈဆိုင္ရာျပႆနာမ်ား လြတ္လပ္ၿပီး 
တရားမွ်တသည့္ တရားစီရင္မႈရရွိရန္ ေတာင္းဆို

ဇန္နဝါရီ ၂၊ ၂၀၂၀

ျမန္မာႏိုင္ငံအေျခစိုက္ အမ်ဳိးသမီးအခြင့္ 
အေရးလႈပ္ရွားေနသည့္ အဖြဲ႕အစည္းမ်ားႏွင့္ 
ကြန္ရက္မ်ားအတြက္ အမ်ဳိးသမီးမ်ားအသံ 
ႏွင့္ ေခါင္းေဆာင္မႈ (Women's Voice and 
Leadership Myanmar- WVL Myanmar) 
၏ ကာလရွည္ရန္ပံုေငြႏွင့္ ေထာက္ပံ့မႈအစီ
အစဥ္ကိုေလွ်ာက္ထားရန္ ဖိတ္ေခၚလိုက္ 
သည္။

ယင္းကာလရွည္ရန္ပံုေငြႏွင့္ ေထာက္ပံ့ 
မႈသည္ အမ်ဳိးသမီးအခြင့္အေရးလႈပ္ရွားေန
သည့္ အဖြဲ႕အစည္း (၁၀) ခုအား အဓိက 
နယ္ပယ္ (၄) ခုတြင္ အေထာက္အပံ့ေပးမည္ 
ျဖစ္သည္။ ၎တို႔မွာ ၁) ၄ႏွစ္တာ (၂ဝ၂ဝ 
ခုႏွစ္မွ ၂ဝ၂၃ ခုႏွစ္အထိ) အတြက္ ႐ုံးပိုင္း 
ဆိုင္ရာလည္ပတ္မႈအတြက္ ရန္ပုံေငြ 
ေထာက္ပံ့မႈ၊ ၂) ႀကိဳတင္ခန႔္မွန္းနိုင္ျခင္းမရွိ
သည့္ အေျခအေနမ်ားတြင္ အခ်ိန္ႏွင့္တေျပး 
ညီ မဟာဗ်ဴဟာက်က် စနစ္တက်တုံ႔ျပန္ရန္ 

ႏွင့္ ဆန္းသစ္သည့္ စိတ္ကူးသစ္မ်ားကို 
စတင္ရန္အတြက္ လ်င္ျမန္စြာ တုံ႔ျပန္ေဆာင္ 
ရြက္ေပးနိုင္မည့္ ရန္ပုံေငြေထာက္ပံ့မႈ၊ ၃) 
ေဆာင္ရြက္ခ်က္ စြမ္းေဆာင္မႈ၊ စီမံခန႔္ခြဲမႈႏွင့္ 
ေရရွည္တည္တံ့မႈအတြက္ အဖြဲ႕အစည္းတိုး 
တက္မႈ အားေကာင္းေစရန္ႏွင့္ မဟာဗ်ဴဟာ 
ေရးဆြရဲန္ ရန္ပံုေငြေထာက္ပ့ံမႈ၊ ၄) ေျပာင္းလဲ 
ျခင္းသို႔ဦးတည္ေစမည့္ အမ်ဳိးသမီးမ်ား 
စုေပါင္းေဆာင္ရြက္မႈကုိ အားေပးလုပ္ေဆာင္ 
ႏိုင္ရန္ ကြန္ရက္မ်ားဖြဲ႕ျခင္း၊ မဟာမိတ္ျပဳ 
ျခင္းမ်ားႏွင့္ လႈပ္ရွားမႈမ်ား အားေကာင္းေစ 
ရန္အတြက္ ရန္ပုံေငြေထာက္ပံ့မႈတို႔ ျဖစ္ 
သည္။ ေလွ်ာက္ထားမည့္ အဖြဲ႕အစည္းမ်ား 
သည္ လုပ္ငန္းအေတြ႕အၾကံဳ အနည္းဆံုး 
(၃) ႏွစ္ ရွိရမည္ျဖစ္ၿပီး ရန္ကုန္အေျခစိုက္ 
သုိ႔မဟုတ္ အျခားျပည္နယ္ႏွင့္ တုိင္းေဒသႀကီး 
အေျခစိုက္ အမ်ဳိးသမီးအခြင့္အေရးအဖြဲ႕/
ကြန္ရက္ျဖစ္ရမည္ဟု သိရသည္။ အေသး 
စိတ္အခ်က္အလက္မ်ားကုိ WVL Myanmar 
၏ ဝက္ဘ္ဆုိက္ျဖစ္သည့္ wvlmyanmar.org 

တြင္ ေလ့လာႏိုင္သည္။ 
WVL Myanmar သည္ အမ်ဳိးသမီး 

အခြင့္အေရး လႈပ္ရွားေနသည့္ အဖြဲ႔အစည္း 
မ်ား စြမ္းေဆာင္ရည္ျပည့္ဝရန္ႏွင့္ ေရရွည္ 
တည္တံ့ေရးအတြက္ ရန္ပံုေငြေထာက္ခံ 
ျခင္း၊ အကူအညီေပးျခင္းႏွင့္ ခ်ိတ္ဆက္ 
ေဆာင္ရြက္ေပးၿပီး ယင္းမွတစ္ဆင့္ အမ်ဳိး 
သမီးမ်ားႏွင့္ မိန္းကေလးမ်ား၏ဘဝ ပိုမို 
ေကာင္းမြန္ေစရန္ အေျပာင္းအလဲကိုေဆာင္ 
ရြက္ေပးသည့္ လႈပ္ရွားမႈျဖစ္ေပၚေစရန္ 
ေထာက္ပံ့သည့္ အဖြဲ႔အစည္းျဖစ္သည္။ 
WVL Myanmarကို Global Affairs 
Canada မွ ေထာက္ပံ့ေနျခင္းျဖစ္ၿပီး အမ်ဳိး 
သမီးမ်ား၏အသံႏွင့္ ေခါင္းေဆာင္မႈသည္ 
ကေနဒါႏိုင္ငံ၏ ႏိုင္ငံေပါင္း (၃၀) တြင္ 
အေကာင္အထည္ေဖာ္ေဆာင္ရြက္ေနသည့္ 
ႏိုင္ငံတကာ က်ား-မ တန္းတူညီမွ်ရန္ ကူညီ 
ေရးမူဝါဒေအာက္တြင္ ပါဝင္သည္။ 

ေရႊေလး

WVL Myanmar ၏ ကာလရွည္ရန္ပံုေငြႏွင့္ 
ေထာက္ပံ့မႈအစီအစဥ္တြင္ ေလွ်ာက္ထားရန္ဖိတ္ေခၚ
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ႏိုဝင္ဘာ ၁၀၊ ၂၀၁၉

နည္းပညာနယ္ပယ္တြင္ အမ်ဳိးသမီးမ်ား 
ဦးေဆာင္သည့္ စြန္႔ဦးတီထြင္ထြက္ရွိႏႈန္းကို 
ေလ့လာရာတြင္ ျမန္မာႏိုင္ငံ၊ ရန္ကုန္ၿမိဳ႕က 
အဆင့္ ၇ တြင္ ရွိေနသည္ဟု သိရသည္။

Forbes မဂၢဇင္း၏ ေအာက္တိုဘာလ 
(၁၀) ရက္ေန႔က ေရးသားေဖာ္ျပထားသည့္ 

ေဆာင္းပါးတစ္ပုဒ္တြင္ ယင္းသို႔ေရးသား 
ေဖာ္ျပထားျခင္းျဖစ္သည္။ ႏိုင္ငံေပါင္း (၆၅) 
ႏိုင္ငံက ၿမိဳ႕ႀကီး (၁၈၀) ေက်ာ္ရွိ နည္းပညာ 
နယ္ပယ္တြင္ အမ်ဳိးသမီးစြန္႔ဦးတီထြင္ ထြက္ 
ရွိႏႈန္းကို Founder Institute အဖြဲ႕က ေလ့ 
လာ ထားျခင္းျဖစ္သည္။ 

ယင္းေလ့လာခ်က္တြင္ ေနာ္ေဝႏိုင္ငံ၊ 
ေအာ့စလိုၿမိဳ႕က အမ်ဳိးသမီးတည္ေထာင္သူ 

အခ်ဳိး ၇၅ ရာခိုင္ႏႈန္းျဖင့္ ပထမေနရာတြင္ 
ရွိေနၿပီး အေမရိကန္ႏိုင္ငံ၊ ဝါရွင္တန္ဒီစီက 
ဒုတိယ၊ အေမရိကန္ႏိုင္ငံ၊ နယူးေယာက္ၿမိဳ႕ 
က တတိယေနရာတြင္ ရွိေနသည္။ ျမန္မာ 
ႏိုင္ငံ ရန္ကုန္ၿမိဳ႕ကေတာ့ ၅၇ ရာခိုင္ႏႈန္းျဖင့္ 
နံပါတ္ (၇) ေနရာတြင္ ရွိေနပါသည္။ 

(ကိးုကား-https://www.forbes.com)

ကမ ၻာ့ႏိုင္ငံေပါင္း (၆၅)ႏိုင္ငံရွိ နည္းပညာနယ္ပယ္ အမ်ဳိးသမီး စြန္႔ဦးတီထြင္ 
ဦးေဆာင္သူ ထြက္ရွိႏႈန္းတြင္ ရန္ကုန္ၿမိဳ႕က နံပါတ္(၇) ေနရာတြင္ရွိေန

ဇန္နဝါရီ ၂၊ ၂၀၂၀

ကေနဒါအျပည္ျပည္ဆုိင္ရာဖြ႕ံၿဖိဳးေရးသုေတသနစင္တာ (Canada's 
International Development Research Centre- IDRC) မွ 
ဦးေဆာင္က်င္းပမည့္ Knowledge MarketPlace ကို မႏၲေလး 
တကၠသိုလ္တြင္ ၂၀၂၀၊ ဇန္နဝါရီလ ၂၈ရက္ေန႔တြင္ က်င္းပျပဳလုပ္ 
သြားမည္ဟု သိရသည္။

Knowledge MarketPlace သည္ သုေတသနအဖြဲ႕အစည္း 
မ်ား၊ Think Tanks မ်ား၏ သုေတသနစာတမ္းမ်ားႏွင့္ သူတို႔၏ 
လုပ္ေဆာင္ခ်က္မ်ားကို ခင္းက်င္းျပသၿပီး ဗဟုသုတမ်ားေဝမွ်သည့္ 
အစီအစဥ္တစ္ခုျဖစ္သည္။ ယင္း Knowledge MarketPlace အစီ 
အစဥ္ကို ၾသစေၾတးလ်ျမန္မာအင္စတီက်ဳ (Australia Myanmar 
Institute-AMI) ႏွင့္ Myanmar Institute of Strategic and 
International Studies တို႔ ပူးေပါင္းက်င္းပသည့္ ျမန္မာႏိုင္ငံ၏ 

စဥ္ဆက္မျပတ္ဖြံ႔ၿဖိဳးတိုးတက္ေရး ရည္မွန္းခ်က္ပန္းတိုင္မ်ားဆီသို႔
တိုးတက္မႈကြန္ဖရင့္ ၂၀၂၀ ၏ အစိတ္အပိုင္းတစ္ခုအျဖစ္ က်င္းပ 
ျခင္း ျဖစ္သည္။ 

ယမန္ႏွစ္ကလည္း Knowledge MarketPlace ၂၀၁၉ ကို 
ရန္ကုန္ၿမိဳ႕တြင္ IDRC မွ က်င္းပခဲ့သည္။ ထိုအစီအစဥ္တြင္ သုေတ 
သနအဖြဲ႔အစည္းမ်ား၊ Think Tanks မ်ား၊ တကၠသိုလ္မ်ားအပါအဝင္ 
အဖြဲ႔အစည္း (၃၀) ေက်ာ္က ၎တို႔၏လုပ္ေဆာင္ခ်က္မ်ား၊ သုေတ 
သနစာတမ္းမ်ားကို ခင္းက်င္းျပသခဲ့သည္။ Knowledge Forum 
2019 သည္ ျမန္မာျပည္ဒီမုိကေရစီအတြက္ အသိပညာ (Knowledge 
for Democracy Myanmar - K4DM) အစီအစဥ္မွ စီစဥ္ျခင္းျဖစ္ၿပီး 
တိုင္းျပည္၏ဒီမိုကေရစီအကူးအေျပာင္းကို လြယ္ကူေခ်ာေမြ႕ေစရန္ 
အတြက္ စီးပြားေရးႏွင့္လူမႈေရးကိစၥရပ္မ်ားအေပၚတြင္ အဖြဲ႕အစည္း 
မ်ား၏ လုပ္ေဆာင္မႈမ်ားကို အခ်င္းခ်င္းေလ့လာႏိုင္ရန္ စုစည္းေပး 
ျခင္းျဖစ္သည္ဟု သိရသည္။

Knowledge MarketPlace ကို မႏၲေလးတကၠသိုလ္တြင္ 
ယခုလ ၂၈ ရက္ေန႔တြင္ ျပဳလုပ္မည္

ဓာတ္ပုံ- စည္သူ
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''အမ်ဳိးသားနဲ႔ အမ်ဳိးသမီးေတြဟာ 
တူညီတဲ့လစာ တူညီတဲ့ေလးစားမႈ 
ရရွိမယ္ဆိုရင္ တန္းတူညီမွ်မႈ ရရွိမွာ 
ျဖစ္တယ္""

------ Beyonce Knowles (American singer and actress)

ကမၻာေက်ာ္တို႕ရဲ ႕  ေျပာစကား

ဓာတ္ပုံ-https-//www.britannica.com

အမည္ - မေမေမ (အမည္လႊဲ)
အသက္ - ၃၆
ရာထူး - အမ်ိဳးသမီးလူငယ္အဖြဲ႔ေခါင္းေဆာင္
ေနရပ္ - အုန္းပိုင္ေက်းရြာ၊ သပိတ္က်င္းၿမိဳ႕နယ္၊ မႏၲေလးတိုင္း

 (မွတ္ခ်က္-ဤအခ်က္အလက္မ်ားသည္ ျဖစ္ရပ္ေလ့လာခ်က္(case 
study)အတြက္ ေမးျမန္းၿပီး ရလာျခင္းမ်ဳိးမဟုတ္ဘဲ ေျပာၾကားသူ 
သည္ မိန္းကေလးမ်ား ႏႈတ္ဆိတ္ေနသည္ကိုျမင္ၿပီးေနာက္ သူမ 
ခံစားရသည့္အေၾကာင္းမ်ားကို သုေတသီမ်ားကို ေဝမွ်ေပးရန္ ဆႏၵရွိ 
ခဲ့သည္။ သို႔အတြက္ေၾကာင့္ သုေတသီသည္ သူမႏွင့္စကားေျပာရန္ 
အခြင့္အေရးရခဲ့သည္။ သူမ ေဝမွ်ေပးခဲ့သည့္ အခ်က္အလက္မ်ားမွာ 
စိတ္ဝင္စားဖြယ္ေကာင္းသည္။)

ကြၽန္မတို႔ရြာကိုလာတဲ့အတြက္ အရမ္းေက်းဇူးတင္ပါတယ္။ 
အေရးႀကီးတဲ့ကိစၥရပ္ေတြ ေဆြးေႏြးဖို႔ ယူလာေပးတဲ့အတြက္လည္း 
ေက်းဇူးတင္တယ္။ တစ္ခ်ိန္တည္းမွာပဲ ဒီအေၾကာင္းေတြ ေဆြးေႏြး 
ရင္း တစ္ေယာက္ဆီကတစ္ေယာက္ သင္ယူခြင့္ရတယ္။ ဒါက ကြၽန္မ 
ရဲ႕ ပထမဆံုး အင္တာဗ်ဴးျဖစ္သလို ေဆြးေႏြးမႈကို နားေထာင္ရတာ 
လည္း ပထမဆံုးပဲ။ အစ္မတို႔ (သုေတသီမ်ားကို ရည္ၫႊန္းသည္) အဖြဲ႕ 
က အမ်ဳ းိသမီးေခါင္းေဆာင္မႈနဲ႔ပတ္သက္ရင္ ကြၽန္မတုိ႔ရြာမွာ ေဆြးေႏြး 
မႈလာလုပ္တဲ့ ပထမဆံုးအဖြဲ႕ပါ။ ကၽြန္မတို႔ဟာ အရင္တုန္းက ဒီလို 
ေဆြးေႏြးမႈမ်ိဳး တစ္ခါမွမလုပ္ခဲ့ဖူးပါဘူး။ ဒါ့ေၾကာင့္ အစ္မတို႔လာတာ 
ကို ကြၽန္မအေနနဲ႔ အရမ္းဝမ္းသာပါတယ္။ ကြၽန္မတို႔ရြာက ရြာသူ 
ရြာသားေတြလည္း ဒီေန႔ေဆြးေႏြးပြဲကေန တစ္ခုခု ျပန္ၿပီးသင္ယူသြား 
ရတာမ်ဳိး ရွိမွာပါ။ ေဆြးေႏြးပြဲကို လာၿပီးနားေထာင္တဲ့ ရြာသူရြာသား 
ေတြေရာေပါ့။ ဒါေပမယ့္လည္း ရြာထဲက အမ်ဳိးသားအုပ္စုေတြက 
ေတာ့ ဒီကိစၥနဲ႔ပတ္သက္ၿပီး သိပ္သေဘာက်မယ္ မထင္ဘူး။ ဘာလို႔ 
လဲဆိုေတာ့ အမ်ဳိးသမီးေတြဟာ ေခါင္းေဆာင္ေနရာေရာက္ဖို႔ လိုအပ္ 
လာၿပီဆိုတာ သူတို႔လည္း ေတြးမိမွာပဲ။

ၿပီးေတာ့ အမ်ဳိးသမီးေတြက စကားေျပာနည္းၾကတာကို အစ္မတို႔ 

အားလံုး ဒီေန႔ေတြ႕ၾကမွာပဲေလ။ ကြၽန္မက သူတို႔ကို ကိုယ့္ရပ္တည္ 
ခ်က္ကို ခိုင္ခိုင္မာမာျပဖို႔နဲ႔ သူတို႔ရဲ႕အသံေတြထြက္လာဖို႔ အၿမဲ တိုက္ 
တြန္းျဖစ္တယ္။ ဒါေပမယ့္ သူတို႔ေရွ႕ကို ထြက္မလာၾကဘူး။ ကြၽန္မက 
လူငယ္တစ္ေယာက္ မဟုတ္ေတာ့တဲ့အတြက္ အမ်ဳိးသမီးလူငယ္အဖြဲ႔ 
ေခါင္းေဆာင္အျဖစ္ ကြၽန္မေနရာမွာ အစားထိုးဖို႔ တစ္ေယာက္ 
ေယာက္ကို လိုခ်င္ပါတယ္။ ဒါေပမယ့္ တစ္ေယာက္မွမရွိဘူးျဖစ္ေန 
တယ္။ မိန္းကေလးေတြဟာ အၿမဲတမ္း ေနာက္မွာပဲရွိေနၾကၿပီး သူတို႔ 
ရွိေနတဲ့ေနရာမွာေတာင္  ခိုင္ခိုင္မာမာ မရပ္တည္ရဲၾကတာကို တစ္ခါ 
တေလ ကြၽန္မ စိတ္ပ်က္မိတယ္။ 

အမ်ဳိးသားနဲ႔အမ်ဳိးသမီးေတြမွာ တူညီတဲ့စြမ္းရည္ရွိၾကသလား 
ဆိုၿပီး အစ္မတို႔ေမးတုန္းက သူတို႔အသံတိတ္ေနတာကို အစ္မတို႔ 
လည္း ျမင္မွာပါ။ ဒီလိုေဆြးေႏြးပြဲမ်ဳိး ရွိလာလိမ့္မယ္လို႔ သူတို႔ တခါမွ 
မစဥ္းစားခဲ့ဘူးဆိုတာကို ကြၽန္မ သေဘာေပါက္ပါတယ္။ ကြၽန္မလည္း 
မွားခ်င္မွားမွာေပါ့။ ဒါေပမယ့္ ကြၽန္မကေတာ့ အခု အဲ့လိုခံစားမိတာပဲ။ 
အမ်ဳိးသားနဲ႔အမ်ဳိးသမီးတို႔မွာရွိတဲ့ လုပ္ကိုင္ႏိုင္စြမ္းရယ္၊ ၿပီးေတာ့ 
လက္ေတြ႕မွာ ဘယ္လိုအရာေတြ လုပ္ကိုင္ေနၾကတယ္ဆိုတဲ့အေပၚ 
စဥ္းစားခိငု္းတာဟာ သတူိ႔ုအတြက ္ပထမဆံုး အေတြ႕အႀကံဳျဖစမ္ယလ္ိ႔ု 
ကြၽန္မထင္ပါတယ္။ 

EMReF ၏  'K4DM"  စီမံကိန္းသုေတသနတြင္  ပါဝင္သူ၏အသံ


